
       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

A HTMT HíREI 

    
 

A Magyar Tudomány júliusi száma 

Megjelent a Magyar Tudományos Akadémia folyóiratának legfrissebb száma, amelynek tematikus összeállítása Az Eötvös Loránd 

Kutatási Hálózat Adatrepozitórium Platform címet viseli Gárdos Judit vendégszerkesztésében. […] A számban bemutatásra kerül 

az ELKH Adatrepozitórium Platform projekt országos kiszolgálást nyújtó központi rendszere, mely többek között az ELKH 

intézeteit szolgálja ki kutatási adatrepozitóriumi és vele szorosan integrált adat- és metaadat-kezelési szolgáltatásokkal. […] 

Továbbá nem reprezentatív felmérést végeztünk az ELKH kutatói által preferált folyóiratok kutatási adatkezelési politikájáról. […] 

Bár a nagy múltú kiadók igyekeznek követni a FAIR-alapelveket, egyelőre nincs egységes irányelv és egyes folyóiratok egyáltalán 

nem alkalmaznak szigorú követelményrendszert a hivatkozott adatok nyílt elérésére. […] A tanulmányok között Nagy Péter Tibor 

egyetemi tanár „Csákó Mihály Karády Viktorról és a francia egyetempolitikáról” című tanulmánya is megtalálható, melyben Karády 

Viktor, az MTA külső tagjának két sajátosan francia szociológiai témájú munkásságáról is olvashatunk…” Forrás: Mersz.hu: teljes 

cikk > 

 

Románia és Bulgária schengeni csatlakozását kérte az EP Petíciós Bizottsága 

Az Európai Parlament Petíciós Bizottsága arra kérte az Európai Tanácsot, hogy ez év végéig hagyja jóvá Románia és Bulgária 

felvételét a szabad mozgást biztosító schengeni térségbe, írja az Agerpres. A bizottság hangsúlyozza, hogy Románia és Bulgária 

továbbra is megfelel a csatlakozási kritériumoknak, és hogy elutasításuk Európa-ellenes hangulatot keltett, és gazdasági és 

környezeti károkat okozott – közölte honlapján az Európai Parlament…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Politikum: 7 százalékra emelnék a parlamenti bejutási küszöböt 

A PNL és a PSD képviselői olyan javaslatot terjesztettek elő a román parlamentben, amely az 5 százalékos választási küszöböt 7%-

ra emelné, és ugyanakkor megszüntetné azt a „diszkriminatív” rendelkezést, amelyet az RMDSZ-re való tekintettel iktattak 

törvénybe, és amely azt írja elő, hogy ha nem éri el az illető párt az öt százalékos küszöbértéket, akkor négy választási körzetben 

kell elérnie a 20%-os küszöböt. A lap szerint a módosítás nagy port kavarhat a politikai pártok körében, és Budapestről erős reakciót 

vonna maga után, különösen azért, mert az RMDSZ a legutóbbi választásokon kevesebb, mint 6 százalékot szerzett. […] Pászkán 

Zsolt elemző is arra hívta fel a figyelmet, hogy soviniszta, magyarellenes politikusok kezdeményezéséről van szó, az ok pedig a 

közelgő parlamenti választások…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Publicisztika: A Mathias Corvinus Collegium Erdélyi térnyerése 

2021-ben nagyszabású MCC-s hálózatépítés kezdődött el Erdélyben is, már nyolc városban vannak jelen, és kb. 2000 diákot 

oktatnak. […] Ez az MCC-ről szóló cikksorozatunk negyedik része. Az elsőben az MCC és a Fidesz viszonyáról, a másodikban az 

MCC vagyonosodásáról, a harmadikban pedig az MCC képzéseiről írtunk. Ebben az intézmény erdélyi térnyerését mutatjuk be. 

[…] Az MCC már 2013-ban megjelent Kolozsváron és Székelyudvarhelyen, akkor a mostaninál lényegesen szerényebb 

körülmények között tartottak képzéseket középiskolásoknak…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Közzétették a képességfelmérő vizsga eredményeit 

117.507 tanuló ért el legalább 5-ös vagy annál nagyobb jegyet az országos képességfelmérő vizsgán. Az átmenési arány így 76,2 

százalékos, ami alacsonyabb a 2021-ben jegyzett 76,8 százaléknál, illetve a 2022-es 82,3 százaléknál – tájékoztatott szerdán az 

Agerpres közlése szerint az oktatási minisztérium.[…] A fellebbezés előtti eredményeket a magyar lakta megyék esetében itt lehet 

megnézni. […] A magyar diákoknak idén is a román vizsga jelentette a nehézséget, Hargita megyében a diákok csupán 49,6 

százaléka, Kovászna megyében pedig 55,75 százaléka érte el az ötös osztályzatot románból…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 
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https://mersz.hu/dokumentum/matud202307__1/
https://mersz.hu/dokumentum/matud202307__1/
https://transtelex.ro/kozelet/2023/06/27/az-ep-peticios-bizottsaga-keri-az-europai-tanacsot-hogy-ez-ev-vegeig-hagyja-jova-romania-es-bulgaria-schengeni-csatlakozasat
https://transtelex.ro/kozelet/2023/06/29/a-pnl-es-a-psd-ep-kepviseloi-7-ra-emelnek-a-parlamenti-bejutasi-kuszobot-romaniaban
https://kronikaonline.ro/belfold/bkigolyoznakr-az-rmdsz-t-a-roman-parlamentbol
https://transtelex.ro/komplex/2023/06/28/mcc-erdely-a-fidesz-harmadik-honfoglalasa-rohadt-sok-penzzel-megtoldva
https://transtelex.ro/kozelet/2023/06/28/tanugyminiszterium-117-507-tanulo-ert-el-atmeno-jegyet-az-orszagos-kepessegfelmero-vizsgan
https://transtelex.ro/kozelet/2023/06/28/kozzetettek-a-kepessegfelmero-vizsga-eredmenyeit
https://maszol.ro/belfold/Ennyire-nem-tudunk-romanul-Erdelyben-A-Hargita-megyei-gyermekek-tobbsege-elbukott-romanbol-a-kepessegvizsgan


       

Publicisztika: Egyre nagyobb károkat okoznak a baromfiudvarokat megdézsmáló rókák 

Erdély-szerte egyre több kárt okoz a róka. Az egész évben vadászható ragadozó annak ellenére túlszaporodott, hogy a polgármesteri 

hivatalokkal szerződő helyi vadásztársaságok gond nélkül kilőhetnék. Sok helyen azonban mégsem teszik. Mezőgazdasági és 

vadgazdálkodási szakemberekkel jártuk körül a témát, akik szerint az első lépés az, hogy a gazda 24 órán belül jelentse a vadkárt a 

polgármesteri hivatalban. […] Benke József erdőmérnök, vadgazdálkodási szakember szerint a róka az egyik legsikeresebben 

urbanizálódott vadállatfaj. […] Véleménye szerint a faj érdeke, hogy az ember móresre tanítsa a tyúkudvarokba bejáró egyedeket, 

mert a többiek így elkerülik az emberek közelségét…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Könyvbemutatót tartottak Micskén 

Könyvbemutató helyszíne volt a micskei Miskolczy Károly Általános Iskola: Oláh Erzsébet Kötődések című könyvét ismerhették 

meg az érdeklődők, akiket Hodgyai Edit, az iskola igazgatója köszöntött. Érdekességként elmondta, hogy éppen a rendezvény 

helyszínéül szolgáló tanteremben tanult meg írni a szerző 57 évvel ezelőtt. […] Bagosi Éva tanítónő elmondta, hogy számára 

kedvenc fejezet A kézírás szerepe a digitalizált világban, mert szorosan kapcsolódik mindennapi munkájához a kézírás, írástanulás, 

amely egy komplex folyamat, több agyi funkció együttműködését feltételezi…” Forrás: Erdon.ro: teljes cikk > 

Pénteken mutatkoznak be Kolozsváron a BBTE és a Sapientia filmes és fotós végzősei 

Pénteken, június 30-án mutatja be mindkét kolozsvári magyar film, fotó, média szak az alapképzésen, illetve a mesteri képzésen 

végző hallgatók vizsgamunkáit. Aki kíváncsi a fiatal filmesekre és fotósokra, délelőtt 10-től a Művész moziba ülhet be, majd délután 

5-től a Sapientia EMTE Tordai úti épületében folytathatja a programot…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Helyzetkép: Abrudbányán közös ünnep a magyar nap 

Immár tizennégy éves hagyomány, hogy június utolsó szombatján tartják az Abrudbányai Magyar Napot, amelyet elismeréssel 

nevezhetünk egy kis közösség felcsillanásának. Hiszen az Erdélyi-érchegység szívében fekvő, négyezer fős Abrudbányán 

mindössze 37 magyar él, 36 református és egy unitárius, a mintegy 40 római katolikus mind beolvadt a román többségbe, már nem 

beszélnek magyarul, viszont közülük is sokan vállalják magyar identitásukat. […] Az agapén sikerült elbeszélgetnünk az 

abrudbányai magyarság életét meghatározó személyekkel…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Könyvadomány községi könyvtárak számára 

Jelentős könyvadománnyal gyarapodott több háromszéki községi könyvtár az elmúlt időszakban. Az akció a Bod Péter Megyei 

Könyvtár, civil szervezetek, vállalkozók összefogásával, magyarországi támogatással valósult meg. […] Első alkalommal mintegy 

3500, másodszor pedig 1500 könyv érkezett Szentkatolnára. Mint megtudtuk, több vidéki könyvtár részesül a közeljövőben az 

adományból. A kötetek túlnyomó része gyermekirodalom, illetve felnőtt olvasóknak szóló ismeretterjesztő könyvek, verses és 

novelláskötetek, krimik, bestsellerek stb…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Biharország története kötetek ingyen igényelhetők 

A sorozat 2014-ben indult, melyben mindeddig az az évi Festum Varadinum alkalmával megrendezett konferenciák előadásai 

alapján készült tanulmányokat közreadó kötetek jelentek meg. Ezek felváltva foglalkoztak Nagyvárad és Bihar megye középkori 

(szerk. Zsoldos Attila) és kora újkori történetével (szerk. Oborni Teréz)…” Forrás: Erdon.ro: teljes cikk > 

Iskolamúzeum Nyárádszentlászlón 

Az egykori iskola és tanítói lakás néhány helyiségét szeretnék rendbe tenni, és megtölteni közösségi élettel – foglalhatjuk össze 

nagyon röviden annak a kezdeményezésnek a célját, amely Nyárádszentlászlón folyik. Az unitárius egyházközség tulajdonába 

visszakerült régi épületben három éve nyílt szövőház, amelyet azóta sokan felkeresnek, és kialakult körülötte egy jó közösség. […] 

Ez a hely jól mutatja azt, hogy mi történik akkor, ha egy település értelmiségiek nélkül marad. A rendszerváltásig jól működött, 

hogy a helyiek lakást biztosítottak a tanítónak, tanárnak, aki helyben lakott, és volt ideje foglalkozni a gyerekekkel és felnőttekkel, 

kulturális programokat és egyéb eseményeket szervezni számukra. Most itt is jól látható, hogy mi marad, ha egy tanító házaspár 

elköltözik mondta el lapunknak Szilágyi Szilamér unitárius lelkész…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Visky-darab átdolgozása a kolozsvári színpadon 

A Kolozsvári Állami Magyar Színház 230. jubileumi évada alkalmából meghirdetett külföldi és hazai vendégelőadások sorozata a 

Tiramisu című, budapesti független produkcióval folytatódott június 19-én. Az „identitásjáték mozgóképdíszletben” Visky András 

Megöltem az anyámat című műve alapján Bogdán Árpád átdolgozásában és rendezésében valósult meg, Csépai Eszter 

főszereplésével…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/egyre-nagyobb-karokat-okoznak-a-baromfiudvarokat-megdezsmalo-rokak
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/06/konyvbemutatot-tartottak-micsken
https://transtelex.ro/kultura/2023/06/28/filmszak-vizsgafilmek-bbte-sapientia
http://szabadsag.ro/-/abrudbanyan-kozos-unnep-a-magyar-nap
https://www.3szek.ro/load/cikk/158914/konyvadomany-kozsegi-konyvtarak-szamara
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/06/biharorszag-tortenete-kotetek-ingyen-igenyelhetok
https://www.e-nepujsag.ro/articles/iskolamuzeum-nyaradszentlaszlon
http://szabadsag.ro/-/sotetkamraba-zart-lelek


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Örök nyugalomra helyezték Veress Zoltán és Veress Telegdi Magda íróházaspár hamvait 

Örök nyugalomra helyezték pénteken a kolozsvári születésű Veress Zoltán és Veress Telegdi Magda íróházaspár hamvait a kincses 

városbeli Házsongárdi temetőben – olvasható a Helikon irodalmi folyóirat honlapján. Veress Zoltán és Veress Telegdi Magda 

Kolozsváron született, 1985-ben elhagyták az országot. Veress Zoltán Stockholmban hunyt el 2013-ban, Veress Telegdi Magda 

szintén Svédország fővárosában 2014-ben…” Forrás: Kronikaoneline.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Kossuth Lajos elfogyott regimentje 

Kossuth Lajos elfogyott regimentjéről, az 1848-as forradalom utóéletéről nyílt kiállítás Marosvásárhelyen a Bernády Házban, az 

eseményt a Castellum Alapítvány és a Maros Megyei Múzeum szervezi. […] A 48-as veterángondozás és a honvédmenház történet 

alcímet viselő vándortárlat megnyitóján több, a témához kapcsolódó előadást is meghallgathattak az érdeklődők: Ress-Wimmer 

Zoltán kurátor, az értekezés címe: Tisza László százados, az Országos Honvédegylet elnöke. A megnyitó beszédeket Ötvös Koppány 

Bulcsú régész, a Maros Megyei Múzeum igazgatója, valamint Szekeres-Ugron Villő művészettörténész, a Castellum Alapítvány 

Ifjúsági Bizottságának elnöke mondta…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Orbán Edit, lelkész 

Orbán Edit 19 esztendeje a sepsiszentgyörgyi Dr. Fogolyán Kristóf Megyei Sürgősségi Kórház református lelkésze. Őt mutatjuk be 

az alábbi beszélgetésben. […] 2000-ben végeztem a teológiát. Férjemmel Hunyad megyébe kaptunk kihelyezést, ahol ketten öt falut 

láttunk el, majd kilenc hónapig a férjem Petrozsényba is beszolgált. Pályafutásom, pályafutásunk legelején azt kérdezték tőlünk a 

gyülekezeti tagok: „S osztán románul tudnak-e prédikálni?” Még beszélni sem helyesen, nemhogy prédikálni. […] 

Családlátogatáskor nem az irodalmi művek elemzése, a bemagolt meghatározások voltak a beszélgetés témái. […] Az ott eltöltött 

három év alatt megtanultam beszélni és prédikálni is románul. […] A kórházlelkészi szolgálatba igazából belecsöppentem. […] Az 

embert test és lélek egységeként értelmezem, a betegségek nagy részét pedig pszichoszomatikus eredetűnek látom…” Forrás: 

3szek.ro: teljes cikk > 

 

Štefan Šutaj történész: A lakosságcsere és a magyarok kitelepítésének témáját történetileg rendezni kell 

Štefan Šutaj egyike azon szlovák történészeknek, akik alaposan tanulmányozták a szlovákiai magyarok történetét. [...] Hogyan tudja 

kezelni azokat az esetleg eltérő megközelítéseket, amelyekkel a magyar–szlovák történelmi események különbözőek? Azt 

mondanám, hogy ezeknél a dolgoknál nem az a fontos, hogy azonos véleményen legyünk [...] hanem hogy képesek legyünk 

vitatkozni a problémáról. [...] Nagyon sok történelemmagyarázat bele van kódolva a családi emlékezetbe és az iskolai oktatásba. 

[...] A Szlovák Tudományos Akadémia Társadalomtudományi Intézetének szociálpszichológusaival közösen végzett kutatásokból 

kiderült, hogy kor szerint vannak különbségek abban, ahogyan egyes történelmi eseményekre tekintünk. [...] Edvard Beneš körül 

Londonban csoportosuló politikai elemzők arra a következtetésre jutottak, hogy a korábbi megoldás, ami a kisebbségi jogok 

garantálását jelentette, nem vált be és [...] etnikailag egységes államokat kell létrehozni. [...]  Feltételezem, hogy az új könyv után 

sem tekinti lezártnak a témát. A kutatás sosem ér véget…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Párkányban megszavazták az egyetlen magyar igazgatású, nagy létszámú óvoda megszüntetését 

Kedden este nyilvánosságra került, hogy a város egyetlen kizárólag magyar nyelvű, 42 gyermeket befogadó óvodájának 

megszűnését a június 27-i testületi ülésén 7/5 arányban megszavazták. A hír „felrobbantotta” a közösségi oldalakat, ahol rengetegen 

adtak hangot felháborodásuknak. [...] A városháza bejárata szimbolikusan kiscipőkkel volt kirakva, de ott voltak a kisiskolások is 

felsorakozva, s természetesen az óvodások szülei is. A munkanap ellenére mintegy 150-200 ember gyűlt össze. [...] Bokor Réka 

képviselő elmondta [...] az ülés nagyon hektikus volt, több ponton is megsértették a procedurális eljárást. Hozzáfűzte, igaz, hogy a 

Szövetség két képviselője is megszavazta a határozatot…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Podcast: Görözdi Judit irodalomtörténésszel Molnár Norbert beszélget 

Magyar nemzetiségű hölgy igazgatja a Szlovák Tudományos Akadémia Világirodalmi Intézetét. Mandátuma októberben jár le. 

Görözdi Judit négy évig vezette az intézményt. Pozsonypüspökiből származik, a pozsonyi Duna utcai gimnáziumban érettségizett, 

majd a Comenius Egyetem Bölcsészettudományi Karán magyar-szlovák szakon végzett. Az irodalomtörténész és kutató szakterülete 

a magyar irodalom és a magyar irodalom szlovák befogadása. [...] A Pátria rádió MoNoGram című podcastből kiderül: hogyan lett 

irodalomtudós; mennyire befogadó a szlovák közeg a magyar irodalommal kapcsolatban; és mennyire befogadó a magyar közeg a 

https://kronikaonline.ro/kultura/orok-nyugalomra-helyeztek-veress-zoltan-es-veress-telegdi-magda-irohazaspar-hamvait-a-kolozsvari-hazsongardi-temetoben
https://kronikaonline.ro/kultura/kossuth-lajos-elfogyott-regimentjerol-az-1848-utani-veterangondozasrol-nyilik-kiallitas-marosvasarhelyen
https://www.3szek.ro/load/cikk/158902/a-betegek-szolgalataban-allni-reformatus-hirnok
https://ujszo.com/szalon/a-lakossagcsere-es-a-magyarok-kitelepitesenek-temajat-tortenetileg-rendezni-kell
https://felvidek.ma/2023/06/parkanyban-megszavaztak-az-egyetlen-magyar-igazgatasu-nagy-letszamu-ovoda-megszunteteset/
https://ma7.sk/tajaink/sokk-tegnap-este-egy-facebook-bejegyzesbol-tudtak-meg-a-szulok-hogy-bezarjak-parkany-magyar


       

szlovák irodalommal; milyen helyzetben van manapság a Szlovák Tudományos Akadémia és a tudomány…” Forrás: Patria24.sk: 

teljes cikk > 

Beszélgetés: Németh Szilvia oktatáskutató 

Közel tíz éve alkalmazzák a kreatív oktatás módszereit magyarországi iskolákban. [...] Németh Szilvia oktatáskutató, a T-Tudok 

Tudásmenedzsment és Oktatáskutató Központ vezetője 2015-től dolgozik a kreatív oktatás módszereivel. [...] A  Creativity Culture 

& Educationnevű angliai központú nemzetközi alapítvány munkatársait először Szlovákiába vittem el. 2014-ben körbeutaztuk 

Kelet-Szlovákiának azon részeit, ahol konténeriskolákat és olyan szegregátumokban működő iskolákat láthattak, ahol a minőségi 

oktatáshoz való hozzáférés nem volt megoldott. Az volt az elképzelésünk, hogy Szlovákiában indítunk el egy kísérleti programot. 

[...] Egy székelyföldi községben próbáltuk ki, hogy kisebbségi környezetben működik-e ez a program…” Forrás: Napunk.sk: teljes 

cikk > 

Sajtóvita: Titkosszolgálati múlt és vélemények 

A szlovákiai magyar politika, de a civil szféra is, az elmúlt hetekben „valahogy” elszalasztotta érdemben felhozni: most volt 45 éve, 

hogy 1978 áprilisában alakult meg a Csehszlovákiai Magyar Kisebbség Jogvédő Bizottsága (CsMKJB), amely a Husák-érában 

jelentős ellenzéki szerepet vállalt. [...] Bukovszky László, Duray Miklós 1989 előtti tevékenységének a részleteit ismertetve, kitér a 

kommunista diktatúra által működtetett titkosszolgálat (közismert nevén ŠtB) által eszközölt megfigyelésekre. Az eddigi 

sajtóbeszámolók szerint, a budapesti referátumában Duray Miklós közeli munkatársaiként öt személyt nevezett meg, köztük engem 

is, mint jelentéstevőt. [...] Varga Sándor előző napi véleménye több szinten megérintett...” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Manga János magyar folklorista emléktábláját „másodszor” is elhelyezték Pereszlényben 

Manga János szülői házánál 1992-ben avatták fel először az emléktáblát Csáky Károly etnográfus kezdeményezésére. Méltó emléket 

szerettek volna állítani annak a néprajzkutatónak, aki fiatal korában már népdalokat gyűjtött az Ipoly mentén. [...] 1960-ban a 

Népművelési Intézet vezetőjévé vált, azután pedig az MTA Néprajzi Kutató Csoportjának főmunkatársa lett nyugdíjazásáig. 

Szakértője volt az Ipolymentének és a Garammentének, a Zoborvidéknek és a Mátyusföldnek. Többször foglalkozott a magyar–

szlovák kapcsolattal is. [...] Az újraavatási ünnepséget születésének évfordulójára tervezték. [...] Hála József néprajztudós és 

Ipolyság város díszpolgára tartott előadást „Adatok a fiatal Manga János munkásságához” címmel...” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk 

> 

Kiállítás: Andrássy Gyuláról szóló időszaki kiállítás nyílt a betléri kastélyban 

Egy olyan kiállítás megtekintésére invitálják a látogatókat, amely idősebb Andrássy Gyula gróf (1823-1890) személyiségét mutatja 

be, abból az alkalomból, hogy március elején volt születésének 200. évfordulója. A tárlat a kiváló magyar államférfi, európai 

jelentőségű politikus életét mutatja be, aki beírta nevét az európai diplomácia történetébe. [...] „A kor, amelyben élünk, arra sarkall 

minket, hogy olyan egyéniségeket ismerjünk meg, akiknek gondolkodása és tettei olyan geopolitikai összefüggésekben helyezték 

el hazánkat, ahol érvényesek bizonyos szabályok és tiszteletben tartják az ember szabadságát. [...] Kevés olyan szülötte van 

Szlovákiának, aki eljutott a világpolitika legmagasabb szintjeire, amelyet aktívan alakított [...] olvasható a kiállítás bevezetőjében...” 

Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Múltidéző: 260 évvel ezelőtt rázta meg Komáromot a régió eddigi legpusztítóbb földrengése 

260 éve rombolta porig Komáromot egy olyan erősségű földrengés, amilyen 2020 decemberében Horvátország középső részét rázta 

meg. [...] Hogy érzékeljük, érdemes idézni az egyik szemtanú, Grossinger János Keresztély komáromi születésű jezsuita pap és 

természettudós visszaemlékezését: „Borzasztó moraj közt a föld fölemelkedett, alásülyedt, ismét forgott s visszahelyezkedett; s 

mindez 3-4 perczig tartott, [...] a por mint köd felszállt és elfedé a várost...” [...] Bebizonyosodott például, hogy a közhiedelemmel 

ellentétben nem az 1763-as komáromi volt a legerősebb dokumentált földrengés a Kárpát-medencében. A ténylegesen legerősebb 

rengés epicentruma szintén a mai Szlovákia területén helyezkedhetett el, mégpedig a besztercebányai járásbeli Zólyomlipcsénél. 

[...] mondta Timár Gábor, az ELTE Geofizikai Tanszékének vezetője…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Felhívás: Fiatal kutatók pályamunkáit várja a Fórum Kisebbségkutató Intézet 

Tóth Károly Fiatal Kiválósági Program (TKFKP) névvel hirdet pályázatot a Fórum Kisebbségkutató Intézet. Az 1 000 €/fő díjjal 

jutalmazott pályázaton 30 éven aluli szlovákiai állampolgárok vehetnek részt a demográfia, filozófia, jogtudomány, kulturális 

https://patria24.rtvs.sk/2023/06/26/magyar-no-a-pozsonyi-vilagirodalmi-intezet-elen/
https://napunk.dennikn.sk/hu/3422968/a-kreativ-oktatasnak-koszonhetoen-a-gyerekek-szivesen-jarnak-iskolaba-az-eredmenyeik-jobbak-es-a-hatranyos-helyzetueken-is-segit/
https://napunk.dennikn.sk/hu/3422968/a-kreativ-oktatasnak-koszonhetoen-a-gyerekek-szivesen-jarnak-iskolaba-az-eredmenyeik-jobbak-es-a-hatranyos-helyzetueken-is-segit/
https://ujszo.com/panorama/vallalas-es-kiallas
https://ujszo.com/velemeny/nincs-bocsanat-0
https://ujszo.com/velemeny/nincs-bocsanat-0
https://ujszo.com/velemeny/vajudtak-a-hegyek-es-vegul-egeret-szultek-valasz-varga-sandor-irasara
https://ujszo.com/regio/evekig-porosodott-manga-janos-emlektablaja
https://ujszo.com/regio/evekig-porosodott-manga-janos-emlektablaja
https://felvidek.ma/2023/06/andrassy-gyularol-szolo-idoszaki-kiallitas-nyilt-a-betleri-kastelyban/
https://ma7.sk/video/felvideki-naplo/andrassy-gyula-eletet-bemutato-kiallitas-nyilt-a-betleri-kastelyban
https://napunk.dennikn.sk/hu/3446446/nem-zarhato-ki-teljesen-hogy-a-260-evvel-ezelottihez-hasonlo-foldrenges-razza-meg-ujra-komaromot/
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antropológia/néprajz, nyelvészet, politológia, szociológia, történettudomány területéhez tartozó, a szlovákiai magyarsággal 

foglalkozó tudományos dolgozattal…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

Várja a jelentkezőket az újonnan alapított Kárpátaljai Magyar Líceum hálózat 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola a kárpátaljai magyar oktatás érdekébe egy új líceumhálózatot hozott létre, 

melynek célja, hogy a diákok a 9. osztály elvégzése után az anyanyelvükön tudjanak továbbtanulni. A 2023/2024-es tanévben 

Beregszászban, Nagydobronyban, Tiszapéterfalván, Nagyszőlőson és Kisgejőcön indulnak képzések…” Forrás: Karpatinfo.net: 

teljes cikk >  

Kárpátalja teljes el ukránosításának tervét vetette fel egy ukrán újságíró 

A megoldás igazán kézenfekvő. Kárpátalján el kell kezdeni lakások építését a háború és a megszállás miatt otthonukat elvesztett 

belső menekültek számára. Emellett pedig segíteni kell a vállalkozások odaköltözését is a különösen jelentős arányban magyar 

lakosságú városokba és községekbe. Így a régió etnikai összetétele megváltozik, de senkinek sem sérülnek a jogai” – jelentkezett 

egy régi-új ötlettel Denisz Kazanszkij ukrán újságíró arról, hogyan kellene teljesen elukránosítani Kárpátalját. […]  A módszer 

ismerős lehet a Vajdaságból a kilencvenes évekből, amikor a Koszovóból érkező módosították az északi tartomány etnikai 

összetételét, vagy a ceaucescu-i Romániából, amikor a Kárpátokon túli románokkal tették román többségűvé az erdélyi 

nagyvárosokat…” Forrás: Karpathir.com: teljes cikk > 

Diplomaátadó ünnepség a Rákóczi-főiskolán 

Alapképzésben 160, mesterképzésben pedig 60 hallgató kapott oklevelet Beregszászban, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola tanévzáró, diplomaátadó ünnepségén június 28-án. A rendezvény hagyományos helyszíne Beregszász református 

temploma, melyet zsúfolásig megtöltöttek ez alkalommal is a diákok, a tanáraik, a vendégek és a szülők. A himnuszok eléneklése 

és a nagyszámú hazai és külföldi vendég köszöntése után Csernicskó István, a főiskola rektora, az MTA külső köztestületének tagja 

értékelte ünnepi beszédében a maguk mögött hagyott tanévet. Elmondta, hogy az elmúlt tanévben 1 500 jelentkezőt regisztráltak a 

felvételi irodákban, közülük 592-en nyertek felvételt a főiskolára szeptemberben. […] Soha nem volt még ekkora a hallgatói 

létszámunk, mint ebben a tanévben: az októberi adatok szerint az alap- és mesterképzésben tanuló hallgatók létszáma 1296 fő 

volt…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Podcast: Többnyelvűség már az óvodában is 

„A többnyelvűség előmozdítása a burgenlandi óvodákban“ mottóval egy új nyelvpedagógiai keretkoncepció képezi az alapját a két- 

és többnyelvű oktatás és gondozás előmozdításának a burgenlandi gyermeknevelési és -gondozási intézményekben. A projektet 

sajtóesemény keretében szerdán délelőtt mutatták be Vasvörösvári óvodában. […] Bicsár Andrea a PPH Burgenland Inklúzió és 

Többnyelvűség Központ vezetője mesél a keretkoncepcióról, melyet négy óvodában próbáltak ki…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > 

Sikeres évet zártak a bécsi magyar iskolák  

A bécsi magyar oktatási intézmények óvodásai és kisiskolásai is búcsúztatták ez elmúlt tanévet. Elmondható, hogy immár mintegy 

félezer diák részesül manapság magyar oktatásban Bécsben. A tanévzáró apropóján mindhárom magyart, mint idegen nyelvet, 

továbbá magyart, mint anyanyelvet oktató bécsi iskola vezetője összegezte az elmúlt tanév történéseit. […] Bajka Kinga Csengele 

a Bécsi Magyar Iskola pedagógusa; Király Andrea a Bécsi Magyar Iskolaegyesület pedagógiai vezetője és Mentsik Szilvia az 

AMAPED elnöke beszélt rádiónknak az elmúlt tanév sikereiről…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Kiállítás: „Border(hi)stories“: 100 év határ menti történelem 

Ünnepélyes keretek között nyitották meg pénteken a „border(hi)stories“ című vándorkiállítást Szentmihályon a Mezőgazdasági 

Technológiai Múzeumban. A kiállítás az osztrák-magyar határvidék múltjába és jelenébe enged betekintést. A német, magyar és 

angol nyelvű vándorkiállítás molinókon mutatja be az osztrák-magyar határ történetének legfontosabb eseményeit, az 1921-es új 

határ létrejöttétől, az 1956-os magyar forradalmon keresztül, az 1989-es határnyitásig, valamint a közelmúlt menekülthullámait sem 

hagyták ki a történészek a kiállítás anyagából.  […] A projekt és a vándorkiállítás ötletgazdája Gerhard Baumgartner burgenlandi 

https://felvidek.ma/2023/06/fiatal-kutatok-palyamunkait-varja-a-forum-kisebbsegkutato-intezet-2/
https://www.karpatinfo.net/2023/6/27/varja-jelentkezoket-az-ujonnan-alapitott-karpataljai-magyar-liceum-200073473
https://karpathir.com/2023/06/27/karpatalja-teljes-elukranositasanak-tervet-vetette-fel-egy-ukran-ujsagiro/
https://kiszo.net/2023/06/28/diplomaoszto-a-rakoczi-foiskolan-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3213679/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3213679/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3213458/
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magyar történész, az Osztrák Ellenállás Tudományos Levéltárának nyugalmazott tudományos igazgatója…” Forrás: 

Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Beszélgetés: Perintfalvi Rita katolikus teológus, a Grazi Egyetem tanára 

Milyen hatással van az a hívőkre, a közösségre, ha a pap a szószék mellett a politikában is aktív? Felhasználták-e a pápai látogatást 

Magyarországon arra, hogy politikai érdekeket erősítsenek? A 2021-ben megjelent Amire nincs bocsánat című könyv után jelenleg 

milyen az egyház hozzáállása a saját berkein belül történt zaklatások áldozataihoz? Többek között erről is kérdeztük Perintfalvi Rita 

katolikus teológust, a Grazi Egyetem tanárát. […] Ha mindenki csak a jó dolgokra koncentrálna, akkor ezek az ügyek, erőszakos 

bűncselekmények, spirituális és szexuális visszaélések soha nem kapnának nyilvánosságot. Az is hiba lenne, ha egy-egy ilyen 

oknyomozó anyag kapcsán olyan következtetéseket vonnánk le, hogy minden pap pedofil…” Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > 

„Elballagtak“ a diaszpóra pedagógusai is 

Az online oklevélátadással lezárult a győri Széchenyi István Egyetem továbbképzése a diaszpórában magyar nyelvet és kultúrát 

oktató pedagógusok számára. A két féléves képzést, amelyben szakértőként, előadóként számos ausztriai szakember is 

közreműködik, 24-en végezték el, négyen közülük Ausztriából. Kövecsesné Gősi Viktória, igazgató, egyetemi docens, a képzés 

szakfelelőse elmondta nagyon összetett módszertani képzésről van szó, amiben pedagógiai-pszichológiai jellegű ismeretek is 

megjelennek, illetve mindazon tartalmak, amik a 21. században, a digitális korban fontosak ahhoz, hogy hatékonyak, sikeresek 

tudjanak lenni a kollégák. […] Miközben az oklevélátadásra készültek, a győri egyetemen már javában szervezték a következő 

továbbképzést…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Kötet: A rohonci tömegmészárlás 

1945-ben 180 magyar zsidó kényszermunkást gyilkoltak meg náci csatlósok a burgenlandi Rohoncon található Kreuzstadlban. 

Tömegsírjukat a mai napig nem találták meg. A mészárlásról egészen 30 évvel ezelőttig hallgattak, amikor a REFUGIUS nevű 

egyesület elkezdte felgöngyölíteni a történetet. Ezt most a „Wir werden uns der Aufgabe nicht entziehen“ című könyvben 

dokumentálták. A kötetet csütörtökön mutatták be Bécsben…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

Előadás: A családfakutatás sok meglepetést tartogathat 

„Családfakutatásom tapasztalatai és eredményei” címmel tartott előadást múlt csütörtökön a Lendvai Könyvtár olvasótermében 

Torhač Evgen hosszúfalui vegyészmérnök. A családfakutatás napjainkban egyre nagyobb népszerűségnek örvend, a legtöbbünkben 

felmerült már a kérdés, honnan származik a családunk. [...] A kutatással mintegy öt évvel ezelőtt kezdett foglalkozni, a 

kiindulópontot pedig a 2000-ben lebontott régi családi házban talált dokumentumok adták. Torhač elmondta, hogy nehéz volt 

elindulni a kutatás útján, nehézséget okozott a latin nyelv is, de a szisztematikus gondolkodás, amelyet a kémiai tudományokból 

ismer, segítette a munkáját…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

  

A 2. Kárpát-medencei magyar nemzetpolitikai kerekasztal Fiumében 

Választási kihívások előtt címmel szerveztek Kárpát-medencei nemzetpolitikai kerekasztal-beszélgetést a fiumei magyarok 

székházában, vagyis az Anna-villában. A HMDK Tengermelléki-fennsíki megyei szintű szervezete székházában immár második 

éve megrendezett kerekasztal-beszélgetésen valamennyi külhoni magyar párt vezetője részt vett: Kelemen Hunor, a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke, Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) elnöke, Brenzovics László, 

a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnöke, Forró Krisztián, a felvidéki Szövetség elnöke, Jankovics Róbert, a 

HMDK elnöke és Orban Dušan, a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) elnöke. Továbbá a 

nemzetpolitikai államtitkárság azon munkatársai, akik az említett vezetőkkel nap mint nap tartják a kapcsolatot…” Forrás: 

Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Hétfőn tartotta soros ülését a HMDK országos elnöksége 

Az országos szervezet elnökségi ülésének a HMDK bellyei médiaházának konferenciaterme adott helyet. A testület az elmúlt 

időszakról szóló beszámoló mellett az aktuális kérdéseket is megvitatta, valamint a tervezett programok és tevékenységek is 

napirenden voltak. Jankovics Róbert HMDK-elnök beszámolt többek között azokról a jelentős/kiemelkedő eseményekről, 

amelyeken részt vett… […] Az ülésen beszámoló hangzott el a májusi kisebbségi önkormányzati választásokról, elmondták, hogy 

az elmúlt hetek folyamán minden magyar kisebbségi önkormányzat megtartotta első, alakuló ülését, és megválasztották a 

https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3213203/
https://szmsz.press/2023/06/18/nem-az-aldozat-a-hibas-hanem-az-elkoveto/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3212568/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3213031/
https://nepujsag.net/horizont/14493-a-csal%C3%A1dfakutat%C3%A1s-sok%20meglepet%C3%A9st%20tartogathat.html
https://kepesujsag.com/a-2-karpat-medencei-magyar-nemzetpolitikai-kerekasztal-fiumeben/
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tisztségviselőket. […] Az elnökség döntött arról is, kérelmezni fogják, hogy a HMDK teljes jogú tagja legyen az Európai 

Nemzetiségek Föderatív Uniójának (FUEN)-is…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Fiumében megtartották a sorrendben 16. nemzetiségi festőtábort 

A HMDK Tengermelléki-fennsíki megyei egyesülete 16. alkalommal szervezett nemzetiségi festészeti tábort, amelyen a városban 

élő, különböző nemzetiségekhez tartozó művészek vettek részt…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

Gutenberg és a protestantizmus című fórumot tartottak Szabadkán 

Nemzetközi fórumot szervezett a nemrég megalakult Károli Gáspár Protestáns Kutatóközpont az épülő szabadkai székházában. A 

szakmai összejövetel főtémája Gutenberg és a protestantizmus volt. [...] A Pro Musica Kamarakórus fellépésével kezdődött a 

nemzetközi Károli fórum. [...] Szőcs Csaba, a Károli Gáspár Protestáns Kutatóközpont szervezőbizottságának tagja, elmondta az 

első előadó a Balkánon élő zsidóság egy bizonyos szegmensét szeretné bemutatni, amely Szarajevóhoz köthető. A másik előadás 

pedig egy összehasonlító előadás, amely a vallást és a jogot próbálja összehasonlítani, illetve ütköztetni a különbségeket…” Forrás: 

Rtv.rs: teljes cikk > 

Kiugróan jó eredményt produkáltak a parlagi sasok Szerbiában 

Hét fiókát nevelt fel négy pár parlagi sas - közölte a Szerbiai Madártani és Madárvédelmi Egyesület. Idén nyolc pár madarat követtek 

a szakemberek, szerintük ennyi fészkelt összesen az országban. Ez az év a legsikeresebb 2016 óta a parlagi sasok szempontjából. 

Az említett évben csak egy pár fészkelt a fajból Szerbiában. [ ...] Legtöbb esetben az emberi zavarás hatására hagyták el a fészküket, 

mivel forgalmas pontok mellett építették azokat…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Rákóczi poltúrákkal gazdagodott az Óbecsei Városi Múzeum 

Egyedülálló numizmatikai lelettel gazdagodott az Óbecsei Városi Múzeum: 68 darab Rákóczi poltúrát vásárolt meg az intézmény 

egy pozsareváci személytől. Ezek a rézpénzek az egyetlen ilyen kincsek Szerbiában. Az 1703 és 1711 között zajló Rákóczi-

szabadságharc után szigorú büntetés járt a Rákóczi-pénzek birtoklásáért, s mert nem képviseltek az arany- vagy ezüstpénzhez 

hasonló értéket, a feltételezésünk szerint ezeknek a rézpénzeknek a tulajdonosa azért ásta el őket, hogy megszabaduljon tőlük. [...] 

Pozsarevác a legdélebbi Duna-menti lelőhelye eddig a Rákóczi polturáknak és az egyedüli térség, ahol Rákóczi nem uralkodott, de 

ahova mégis eljutott a pénze [...] mondja Raško Ramadanski numizmatikus, az Óbecsei Városi Múzeum archeológus kurátora…” 

Forrás: Szmsz.press: teljes cikk >  

Vajdasági és magyarországi képzőművészek találkozója Zentán 

A Zentai Alkotóházban javában zajlik a XIV. Nemzetközi Művészeti Műhely, amelyen az előző évekhez hasonlóan az idén is 

művészgenerációk találkoznak, cserélnek tapasztalatot, de mindenekelőtt: alkotnak. [...] Mezei Erzsébet zentai képzőművész, a 

Nemzetközi Művészeti Műhely vezetője elmondta, az idén 10 képzőművész vesz részt, közülük hárman Magyarországról, a többiek 

pedig Vajdaság különböző településeiről érkeztek…” Forrás: Vajma.info: teljes cikk > 
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